
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 ,هظذأ الاوسخُاَخٍ ٌ انغشع يٍ هزا انعًم هى نذساست حأثُش انقظف بانشيم كًعايهت سطحُت يُكاَُكُت عهً يقاويت انكلال و يخاَت انظذو عهً انظهب انًقاوو نإ  

AISI 316L   حى اجشاء انخحهُم انكًُُائٍ عهً هزا انًعذٌ يٍ اجم انخحقق  . انزٌ َعخبش َىع يُخفغ انكاسبىٌ يٍ انظهب انًقاوو نهظذأ و غُش قابم نهًعايهت حشاسَا

يٍ   يعشفت حأثُش عىايم انقظفاخخباساث انكلال و انظذو عهً انعُُاث انخٍ حى قظفها بانشيم يٍ اجم  اجشَجعُاطش انسبائكُت الاخشي. يٍ يحخىي انكاسبىٌ و ان

  .اخخباساث انظلادة و انخشىَت انسطحُت كزنك عهً انعُُاث قبم و بعذ قظفها بانشيم اجشَجيم, يسافت انقظف و فخشة انقظف. حجى حبُباث انش

لأغلب الحالات, لان اي عملٌة تصلٌد سطحٌة  بعد تحلٌل النتائج المتحصلة من حالات القصف المختلفة ,وجد انه قد تم الحصول على تحسن جٌد فً الخواص و    

( 68Jحؤدٌ انً ححسٍُ انخىاص انسطحُت نهًعذٌ. وجذ اٌ افضم َخائج انظذو كاَج )وٌه اللدن و تترك اجهادات ضغطٌة شمٌكانٌكٌة تسبب فً كمٌة معٌنة من الت

دوسة كاٌ حذ انكلال نكم انعُُاث انُاجحت. حى  (   *3)و نكم انحالاث, (, و ظهش اٌ ححسٍ كبُش حظم فٍ يقاويت انكلال 0.3-0.5)mmعُذ دسجت انشيم الاَعى 

انشبكاث انعظبُت انظُاعُت يخعذدة انطبقاث راث الاسجاع  حى اسخخذاو .انحظىل عهً اَخفاع جُذ نقُى انخشىَت انسطحُت و صَادة قهُهت َىعا يا فٍ قُى انظلادة

البٌانات التً تم جمعها من الفحوصات العملٌة. و قد بٌنت النتائج ان  اسخخذاوانعكسٍ نًُزجت انعلاقت بٍُ ظشوف انقظف بانشيم و انخىاص انًُكاَُكُت نهًعذٌ ب

 .انسطحُت نهًعذٌمل القصف على الخواص المٌكانٌكٌة الشبكات العصبٌة هً اداة فعالة لتقٌٌم تأثٌر التغٌٌر فً عوا
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    This study is an investigation of the effects of sand blasting as a mechanical surface treatment on fatigue strength and impact 

toughness of Type 316L austenitic stainless steel which is low carbon and non-heat treatable grade of stainless steel. Chemical 

analyses were made on this material in order to verify the composition of carbon content and other alloying elements. The 

specimens were sand blasted at varying blasting parameters, i.e. sand grain size, nozzle distance and blasting duration. Surface 

roughness and Hardness tests were conducted before and after sand blasting, Rotating bending fatigue test and impact test were 

conducted on the sand blasted specimens as well.  

   After analyzing the results of different cases, it was found that a fair good improvement was obtained in most cases because 

that any mechanical surface hardening process causes a specific amount of plastic deformation and leaves compressive stresses 

leads to an improvement material’s surface properties. The best impact result obtained was (68J) at sand grade1, and a 

considerable enhancement in fatigue strength for all cases, a (3*   ) cycles was the fatigue life for the tested specimens. A 

good reduction in surface roughness values and a slight increase in hardness values were observed as well.  Multi layer back 

propagation (BP) neural networks models were constructed and employed for modeling the relationship between sand blasting 

conditions VS. mechanical properties using the data collected from the experimental tests. The obtained results show that 

neural networks are effective tools in estimation the effect of sand blasting parameters on the mechanical surface properties of 

the material. 
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